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[ DUTCH TEXT – TEXTE NÉERLANDAIS ] 
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[ GERMAN TEXT – TEXTE ALLEMAND ] 
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[TRANSLATION – TRADUCTION] 

TREATY BETWEEN THE KINGDOM OF THE NETHERLANDS AND THE 
FEDERAL REPUBLIC OF GERMANY ON THE STATIONING OF 
TROOPS OF THE FEDERAL REPUBLIC OF GERMANY IN THE 
KINGDOM OF THE NETHERLANDS 

The Kingdom of the Netherlands and the Federal Republic of Germany, 

Desiring to extend to each other the mutual assistance provided for in the North At-
lantic Treaty signed on 4 April 1949, 

Whereas the right to station troops of the Kingdom of the Netherlands in the territory 
of the Federal Republic of Germany and the manner of and conditions for doing so have 
been established and regulated in several treaties and agreements within the purview of 
the North Atlantic Treaty, 

Have agreed as follows: 

Article 1 

In furtherance of the objectives of the North Atlantic Treaty Organization, the King-
dom of the Netherlands authorizes the stationing of troops of the Federal Republic of 
Germany in the territory of the Kingdom of the Netherlands in conformity with the pro-
visions of this Agreement. 

Article 2 

The two Governments shall, in separate arrangements, agree as the case arises: 

(a) On the troops of the Federal Republic of Germany to be stationed in the King-
dom of the Netherlands; 

(b) If necessary, on all further essential matters arising in this connection. 

Article 3 

The status of the troops of the Federal Republic of Germany stationed in the King-
dom of the Netherlands, their members, civilian personnel and their dependants shall be 
determined by the provisions of the Agreement between the States Parties to the North 
Atlantic Treaty regarding the Status of their Forces, signed on 19 June 1951 (NATO 
Status of Forces Agreement) in relations between the Kingdom of the Netherlands and 
the Federal Republic of Germany and of the Supplementary Agreement to the Agreement 
between the States Parties to the North Atlantic Treaty regarding the Status of their 
Forces, signed in Bergen in 1997, in respect of the German troops stationed in the King-
dom of the Netherlands (Supplementary Agreement Netherlands).  
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Article 4 

Differences of opinion regarding the interpretation or application of this Agreement 
shall be settled by negotiations between the Contracting States and shall not be referred 
to an international court or third party. 

Article 5 

1. This Treaty requires ratification; the instruments of ratification shall be exchanged 
at the earliest opportunity in The Hague. This Treaty shall enter into force on the first day 
of the second month following the exchange of the instruments of ratification. 

2. This Treaty shall be valid for the duration of the North Atlantic Treaty unless a 
different period of validity is agreed. 

3. The Agreement between the Government of the Federal Republic of Germany and 
the Government of the Kingdom of the Netherlands regarding the stationing of military 
units of the Federal Republic of Germany in the Netherlands of 17 January 1963 shall 
cease to have effect on the date on which this Treaty enters into force. 

4. For the Kingdom of the Netherlands, this Treaty shall apply only to the part of the 
Kingdom situated in Europe. 

DONE in Bergen on 6 October 1997, in duplicate, each in the Dutch and German 
languages, both texts being equally authentic. 

For the Kingdom of the Netherlands: 

A. P. VAN WALSUM 

For the Federal Republic of Germany: 

P. HARTMANN 
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PROTOCOL 

On the occasion of the signature of the Treaty between the Government of the King-
dom of the Netherlands and the Government of the Federal Republic of Germany on the 
stationing of troops of the Federal Republic of Germany in the Kingdom of the Nether-
lands, the Federal Republic of Germany confirms the following locations of the German 
Federal Armed Forces in the Netherlands (as at 1 January 1997): 

Location: Budel 

Name: 1st Air Force Training Regiment 1 

Strength: 1,200 persons 

 

Location: Eibergen 

Name:  German component of the staff officers of the Command Support 
Group of the 1st (German/Netherlands) Corps 

Strength: 66 persons 

 

Location: Den Helder 

Name: NATO main depot (GE) 

Strength: 30 persons. 

 

The Government of the Kingdom of the Netherlands confirms that it has stationed 
the following troops in the territory of the Federal Republic of Germany (as at 
1 January 1997): 

Location: Seedorf 

Name: 41st Light Brigade 

Strength: 2,000 persons 

 

Location: Münster 

Name: Dutch component of the staff officers of the 1st (German/Netherlands) 
Corps 

Strength: 245 persons 

 

Location: Seedorf 

Name: Headquarters of the Netherlands Armed Forces Support Agency Ger-
many (NASAG) 

Strength: 400 persons. 
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The Government of the Kingdom of the Netherlands and the Government of the Fed-
eral Republic of Germany consider it desirable to inform each other about the stationing 
of troops in their territory. For this purpose, the Ministry of Defence of the Kingdom of 
the Netherlands and the Federal Ministry of Defence of the Federal Republic of Germany 
will inform each other every two years about the respective position with regard to troops 
stationed in the other State. 
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[TRANSLATION – TRADUCTION] 

TRAITÉ ENTRE LE ROYAUME DES PAYS-BAS ET LA RÉPUBLIQUE 
FÉDÉRALE D’ALLEMAGNE RELATIF À LA PRÉSENCE D’UNITÉS 
MILITAIRES DE LA RÉPUBLIQUE FÉDÉRALE D’ALLEMAGNE AU 
ROYAUME DES PAYS-BAS 

Le Royaume des Pays-Bas et la République fédérale d’Allemagne,  

Désireux d’étendre à l’autre État l’assistance mutuelle prévue par le Traité de 
l’Atlantique Nord signée le 4 avril 1949, 

Attendu que le droit de stationner des troupes du Royaume des Pays-Bas sur le 
territoire de la République fédérale d’Allemagne ainsi que les modalités et les conditions 
de le faire ont été établies et réglementées dans plusieurs traités et accords en vertu du 
Traité de l’Atlantique Nord,  

Sont convenus de ce qui suit : 

Article 1 

Afin de défendre les objectifs de l’Organisation du Traité de l’Atlantique Nord, le 
Royaume des Pays-Bas autorise le stationnement de troupes de la République fédérale 
d’Allemagne sur le territoire du Royaume des Pays-Bas conformément aux dispositions 
du présent Accord. 

Article 2 

Les deux Gouvernements se mettront d’accord au cas par cas, moyennant accords 
distincts : 

(a) Sur les troupes de la République fédérale d’Allemagne devant stationner au 
Royaume des Pays-Bas ; 

(b) Si nécessaire, sur toutes les autres matières qui s’y rapportent.  

Article 3  

Le statut des troupes de la République fédérale d’Allemagne stationnées au 
Royaume des Pays-Bas, de leurs membres, du personnel civil et des personnes à leur 
charge sera déterminé par les dispositions de la Convention entre les États parties au 
Traité de l’Atlantique Nord sur le statut de leurs forces, signé le 19 juin 1951 
(Convention sur le statut des forces de l’OTAN) dans les relations entre le Royaume des 
Pays-Bas et la République fédérale d’Allemagne et l’Accord complémentaire à la 
Convention entre les États parties au Traité de l’Atlantique Nord sur le statut de leurs 
forces signé à Bergen en 1997 en ce qui concerne les troupes allemandes stationnées au 
Royaume des Pays-Bas (Accord complémentaire Pays-Bas).  
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Article 4 

Les divergences d’opinion concernant l’interprétation ou l’application du présent 
Accord seront réglées par des négociations menées entre les États contractants sans 
possibilité de recours auprès d’un tribunal international ou d’une tierce partie.  

Article 5  

1. Le présent Traité doit être ratifié; les instruments de ratification seront échangés à 
la première occasion à La Haye. Le présent Traité entrera en vigueur le premier du 
deuxième mois qui suit l’échange des instruments de ratification. 

2. À moins qu’une période de validité différente n’ait été convenue, le présent Traité 
sera validé pendant la durée du Traité de l’Atlantique Nord. 

3. L’Accord entre le Gouvernement de la République fédérale d’Allemagne et le 
Gouvernement du Royaume des Pays-Bas relatif au séjour d’unités militaires de la 
République fédérale d’Allemagne aux Pays-Bas du 17 janvier 1963 cessera ses effets à la 
date à laquelle le présent Traité entre en vigueur. 

4. En ce qui concerne le Royaume des Pays-Bas, le présent Traité ne s’applique qu’à 
la partie du Royaume située en Europe. 

FAIT à Bergen le 6 octobre 1997 en deux exemplaires originaux, chacun en langues 
néerlandaise et allemande, les deux textes faisant également foi. 

Pour le Royaume des Pays-Bas : 

A. P. VAN WALSUM 

Pour la République fédérale d’Allemagne : 

P. HARTMANN 
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PROTOCOL 

À l’occasion de la signature du Traité entre le Gouvernement du Royaume des Pays-
Bas et le Gouvernement de la République fédérale d’Allemagne sur le stationnement des 
troupes de la République fédérale d’Allemagne au Royaume des Pays-Bas, la République 
fédérale d’Allemagne confirme les lieux où seront cantonnées les forces armées 
allemandes aux Pays-Bas et ce, à partir du 14 janvier 1997 : 

Lieu: Budel 

Nom: 1st Air Force Training Regiment 1 

Force: 1 200 personnes 

 

Lieu: Eibergen 

Nom: Composante allemande de l'État-major du Command Support Group du 1er 
Corps d’armée germano-néerlandais 

Force: 66 personnes 

 

Lieu: Den Helder 

Nom:  Dépôt principal de l’OTAN (GE) 

Force:  30 personnes 

 

Le Gouvernement du Royaume des Pays-Bas confirme avoir stationné les troupes 
suivantes sur le territoire de la République fédérale d’Allemagne (à partir du 
1er janvier 1997) : 

Lieu: Seedorf 

Nom: 41e brigade légère 

Force: 2 000 personnes  

 

Lieu: Münster 

Nom: Composante néerlandaise de l’État-major du 1er Corps d’armée germano-
néerlandais 

Force:  245 personnes 

 

Lieu:  Seedorf 

Nom:  Quartier général de la Netherlands Armed Forces Support Agency Germany 
(NASAG)  

Force:  400 personnes 
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Le Gouvernement du Royaume des Pays-Bas et le Gouvernement de la République 
fédérale d’Allemagne estiment qu’il est souhaitable de se tenir mutuellement informés au 
sujet du stationnement des troupes sur leur territoire. À cet effet, le Ministère de la 
Défense du Royaume des Pays-Bas et le Ministère fédéral de la Défense de la 
République fédérale d’Allemagne se tiendront mutuellement informés tous les deux ans 
au sujet de leur position respective à l’égard des troupes stationnées dans l’autre État. 



 




